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 2024年 4月 9日 新聞公報  

香港民研發放「民情指數之按身份認同感分析」 

特別宣佈 

香港民意研究所（香港民研）之前已經公佈，會在不同領域進一步發展科學的民意研究手法，

如意見群組調查及慎思民調等，繼續為社會提供最專業和科學的民意數據。民研現已決定，於

本月較後時間自費舉行線上慎思民調 (e-Deliberative Poll)，主題為「都市固體廢物收費」。民研
計劃以電郵邀請「香港民研意見群組」成員參與，目標參與人數為 30 人，就有關課題進行深
入討論，然後把結果公諸於世。 

最新數據 

香港民研今日發放「民情指數第 6.27號報告」，題為「民情指數之按身份認同感分析」，屬於第
二代民情指數的第二十七份報告。民情指數的正常水平設定值為 100，標準差設定為 15，請點
擊這裏閱讀民情指數的計算方法。 

是次數據分析的覆蓋範圍是 2010年 7月至 2023年 12月，期間我們以隨機抽樣真人電話訪問
收集了接近 20,000 名同時回答身份認同感和民情指數核心題目的受訪者的意見。結果顯示，
三個身份認同感組別歷年的民情指數走勢大致相同，而它們差別由 2014開始變得明顯：「香港
人」心情持續為三個組別中最差，「中國人」心情整體持續為最好，而「香港人」和「中國人」

混合身份組別之心情大致保持在中間位置。 

「中國人」的心情在過去多年來都相當正面，除 2012 上半年外，其民情指數一直維持在正常
值 100分以上，2017下半年更攀升至 140分以上的歷史高位。相反，「香港人」的心情則長期
維持負面，其民情指數於歷年從未達 100分正常水平，在 2019上半年更跌至只有 51分的極低
位。至於「香港人」和「中國人」混合身份組別的民情指數則位處比較貼近「中國人」的中間

位置，其數字多年來於 80至 120分之間徘徊，並於大部分時間錄得正常值或以上的水平。 

  

https://www.pori.hk/pop-poll/public-sentiment-index/psi_methodology.html
https://www.pori.hk/pop-poll/public-sentiment-index/psi_methodology.html
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至於 2010年以前的情況，就有待將來再深入分析。以下是有關分析的數表及圖表： 

數表：不同身份認同感市民之民情指數（2010-2023半年平均數） 

註：部分半年期的數據在下列數表從缺，是因為身份認同感和民情指數核心兩組題目並沒有在

有關調查期間的任何一次調查同步出現，而我們亦未打算以統計方法填補缺數。 

半年期 樣本數目 香港人 中國人 
「香港人」和「中國

人」 
混合身分 

2010年下半 1,013 97.3 112.2 109.1 
2011年下半 3,067 90.8 106.3 101.7 
2012年上半 1,048 65.8 81.1 83.0 
2014年下半 1,005 67.8 122.4 96.5 
2015年下半 1,011 66.8 116.6 100.9 
2017年下半 1,034 74.4 144.1 118.2 
2018年上半 1,001 84.3 138.0 116.3 
2018年下半 1,005 81.1 138.2 113.2 
2019年上半 1,015 51.4 121.2 94.1 
2020年上半 1,002 65.6 119.5 100.1 
2020年下半 1,009 70.2 119.4 102.9 
2021年上半 1,008 72.6 121.1 102.4 
2021年下半 1,001 72.8 121.1 104.3 
2022年上半 1,000 74.2 119.0 103.3 
2022年下半 1,004 77.9 127.2 112.7 
2023年上半 1,005 77.9 125.6 112.9 
2023年下半 1,004 81.8 127.4 119.1 
樣本總數 19,232 4,423 2,257 5,145 
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圖表：不同身份認同感市民之民情指數走勢（2010-2023半年平均數） 

 

2024年 4-6月新聞發佈活動預告（暫定） 

§ 4月 16日（星期二）新聞公報和數據更新：特首及政府民望 
§ 4月 24日（星期三）下午三時新聞發佈會：「香港民研意見群組」網上問卷調查結果、「民情
指數第 6.28號報告」 

§ 4月 30日（星期二）新聞公報和數據更新：民情指數之按年齡或世代分析 
§ 5月 7日（星期二）新聞公報和數據更新：民情指數之按教育程度分析 
§ 5月 14日（星期二）新聞公報和數據更新：民情指數之按性別與年齡分析 
§ 5月 21日（星期二）新聞公報和數據更新：特首及政府民望 
§ 5月 30日（星期四）下午三時新聞發佈會：信任及信心指標、社會幸福指標 
§ 6月 4日（星期二）新聞公報和數據更新：民情指數之按經濟活動狀況分析 
§ 6月 11日（星期二）新聞公報和數據更新：民情指數之按統獨傾向分析 
§ 6月 18日（星期二）新聞公報和數據更新：特首及政府民望 
§ 6月 26日（星期三）下午三時新聞發佈會：「香港民研意見群組」網上問卷調查結果、「民情
指數第 6.34號報告」 
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 Press Release on April 9, 2024  
HKPORI releases “PSI per Ethnic Identity” 

Special Announcement 

We at the Hong Kong Public Opinion Research Institute (HKPORI) has previously announced that we 
will continue to develop our scientific study of public opinion using panel surveys and deliberative 
studies, in order to provide professional and scientific data for our society. We have now decided to 
organise an e-Deliberative Poll (e-DP) later this month on the theme of “Municipal Solid Waste 
Charging”. We plan to invite 30 of our “POP Panel” members to deliberate on this issue, and then 
release our findings as early as possible. 

Latest Findings 

HKPORI today releases its “PSI Report No. 6.27”, titled “PSI per Ethnic Identity”, which is the twenty-
seventh release of PSI v2.0. The normal level of the PSI is set at 100 and standard deviation at 15. 
Please click here to read the computation method of the PSI. 

This analysis covers the period from July 2010 to December 2023, during which we have collected 
opinions from almost 20,000 respondents who had answered simultaneously both our questions on 
ethnic identity and the core questions of PSI by random telephone survey conducted by real 
interviewers. Results show that the trends of PSI among the three ethnic identity groups are highly 
similar over the years, while there are significant differences in public sentiment among these groups 
starting from 2014. “Hongkonger” constantly felt the worst among the three groups, “Chinese” 
constantly felt the best, and people with mixed identity of “Hongkonger” and “Chinese” have stayed 
in the middle position. 

The “Chinese” group has been feeling pretty good over the past many years, and their PSI has always 
stayed above the normal level of 100 except in 2012H1, and even registered a historical high in 2017H2 
by climbing over 140 marks. On the contrary, the “Hongkonger” group has been feeling quite negative 
the whole time. Their PSI never reached the normal level of 100 over the years, and even plummeted 
to a record low at only 51 marks in 2019H1. Meanwhile, the PSI of people with mixed identity of 
“Hongkonger” and “Chinese” has remained in a middle position but closer to the “Chinese” group, 
hovering in between 80 and 120 marks over the years. Their PSI has stayed at or above the normal 
level most of the time. 

  

https://www.pori.hk/pop-poll/public-sentiment-index-en/psi_methodology.html?lang=en
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As for the situation before 2010, we will leave them to future analyses. The following are the summary 
table and chart of the analysis: 

Summary table: PSI among people with different ethnic identities 
(2010-2023; half-yearly averages) 

Note: Some half-yearly data are missing from the following table because the module of ethnic identity 
did not overlap with the core questions of PSI in any of the surveys conducted during the relevant 
period, and we do not intend to project those missing figures by statistical methods. 

Half-year period Sample size Hongkonger Chinese Mixed identity of  
“Hongkonger” and “Chinese” 

2010H2 1,013 97.3 112.2 109.1 
2011H2 3,067 90.8 106.3 101.7 
2012H1 1,048 65.8 81.1 83.0 
2014H2 1,005 67.8 122.4 96.5 
2015H2 1,011 66.8 116.6 100.9 
2017H2 1,034 74.4 144.1 118.2 
2018H1 1,001 84.3 138.0 116.3 
2018H2 1,005 81.1 138.2 113.2 
2019H1 1,015 51.4 121.2 94.1 
2020H1 1,002 65.6 119.5 100.1 
2020H2 1,009 70.2 119.4 102.9 
2021H1 1,008 72.6 121.1 102.4 
2021H2 1,001 72.8 121.1 104.3 
2022H1 1,000 74.2 119.0 103.3 
2022H2 1,004 77.9 127.2 112.7 
2023H1 1,005 77.9 125.6 112.9 
2023H2 1,004 81.8 127.4 119.1 

Total sample size 19,232 4,423 2,257 5,145 
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Chart: PSI among people with different ethnic identities 
(2010-2023; half-yearly averages) 

 

Press Events Forecast for April-June 2024 (Tentative) 

§ April 16 (Tuesday) press release and figures update: Popularities of CE and SAR Government 
§ April 24 (Wednesday) at 15:00, press conference: “POP Panel” Online Survey Results, “PSI Report 

No. 6.28” 
§ April 30 (Tuesday) press release and figures update: PSI per Age or Generation 
§ May 7 (Tuesday) press release and figures update: PSI per Educational Attainment 
§ May 14 (Tuesday) press release and figures update: PSI per gender and age 
§ May 21 (Tuesday) press release and figures update: Popularities of CE and SAR Government 
§ May 30 (Thursday) at 15:00, press conference: Trust and Confidence Indicators, Social Well-being 

Indicators 
§ June 4 (Tuesday) press release and figures updates: PSI per Economic Activity Status 
§ June 11 (Tuesday) press release and figures update: PSI per Centrality 
§ June 18 (Tuesday) press release and figures update: Popularities of CE and SAR Government 
§ June 26 (Wednesday) at 15:00, press conference: “POP Panel” Online Survey Results, “PSI Report 

No. 6.34” 
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